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 خانه تکانی 
سنت ها در شب عید

نوروز امســال ســنت های خود را بر پایه 
اقتصاد مقاومتی و مصرف بهینه قرار دهیم 
تا در ســال آینده دغدغه های کمتری در 
مسائل پیش رو داشته باشیم. فرا رسیدن 
ســال نو برای ایرانی ها بهانه ای اســت که 
گرد و غبار را از محیــط زندگی و دل خود 
بزدایند و آیین های نوروزی و باستانی را به 
جای آورند. فارس در این باره می نویسد: 
برای پیشواز ســال نو میان آداب و رسوم 
مختلف خانه تکانی های شــب عید تقریباً 
در کل کشور مرسوم و همه گیر است؛ خانه 
تکانی هایی که برای هر نسل از مردمان ما 
نگارنده خاطراتی شیرین و جنب وجوشی 

ثبت شدنی است.
امسال مردم اســتان اصفهان در حالی به 
اســتقبال نوروز می روند که بعــد از عدم 
بــارش بــاران و تجربه خشکســالی کم 
سابقه در 50 ســال اخیر رفته رفته مشکل 
محدودیت منابع آبی شــرب در اســتان 
اصفهــان و خصوصاً شــرق شهرســتان 
 اصفهان بیشــتر نگاه هــا را متوجه خود

 می سازد.
شرق شهرســتان اصفهان که مدت هاست 
نبــود آب کشــاورزی، خشــکی باغات و 
زمین هــای کشــاورزی را تجربه می کند 
بعد از این خشکســالی کم ســابقه ناگزیر 
آب آشــامیدنی آن نیز با محدودیت هایی 
در آینــده روبه رو خواهد بود کــه با پایین 
آمدن کیفیت و فشار آب در بعضی از شهرها 
چراغ ســبز خود را از هم اکنون برای این 

محدودیت ها روشن کرده است.
مردم شرق شهرستان اصفهان مردمی ساده 
و زحمت کش هســتند که آداب نوروزی 
در زندگــی آن ها جایگاه ویژه ای داشــته 
است؛ آدابی که با شستن فرش در حیاط ها، 
گردگیری اتاق ها و... با کمک خویشاوندان 
و همســایگان به یکدیگر بهانــه ای برای 
صله رحم و ایجــاد فضای صمیمی پیش از 

نوروز بوده است.
بی شــک جامعه امروز بیش از هر زمانی به 
این صمیمیت نیاز دارد؛ امــا منابع آبی و 
شــرایط موجود لزوم تغییرات در بسیاری 
از ســنت ها را متصور می شود. سنت هایی 
که با ریشه ژرف در فرهنگ ایرانیان بدون 
هیچ خدشــه ای می توان مصرف آب را در 
آن مدیریت و صرفه جویــی کرد و فناوری 
را که به پایین آمدن مصرف کمک می کند 

به کار بست.
یکی دیگر از ســنت ها در نوروز درســت 
کردن سبزه عید اســت که امروزه تقریباً 
در تمامی خانه های ایرانیان در عید نوروز 
دیده می شود؛ سبزه ای که نشاط و پویایی 
را القا می کند و روزهای سبز را برای زندگی 
در کنار سفره های هفت سین نوید می دهد.
امــا در ایــن میان نکتــه ای از چشــم ما 
ایرانی ها غافل مانده اســت و غالبا از گندم 
به عنوان بذر برای درســت کردن سبزه ها 
اســتفاده می کنیم؛ در حالــی که گندم 
یکی از محصولاتی اســت که کشــور نیاز 
به خود کفایــی در آن دارد و اســتقلال و 
 تولید کشــور باید جوابگوی مصرف در آن

 باشد.
به صورت میانگین برای درست کردن هر 
ســبزه بین 200 تا 500 گرم گندم مورد 
اســتفاده قرار می گیرد که وقتی در تعداد 
خانواده های کشورمان ضرب شود عددی 
از مصرف گندم به دســت  می آید که واقعاً 
تفکر در آن  را می طلبد و این در حالی است 
که بســیاری از خانواده ها چندین سبزه و 
ســبزه هایی برای قبور اقوام فوت شده نیز 

درست می کنند.
به نظر می رسد نوروز امسال باید سنت های 
خود را بر پایه و راستای اقتصاد مقاومتی و 
مصرف بهینه قرار دهیم تا در سال پیش  رو 
دغدغه های کمتری در مســائل پیش رو 

داشته باشیم. 

یادداشت

 54 درصد مردان اصفهان 
چاقی شکم دارند

دکتر راحله صادق سرپرست گروه 
ســلامت خانواده جمعیت مرکز 
بهداشت اصفهان درگفت وگو با نسل فردا 
اعلام کرد:54 درصد مردان اصفهان چاقی 

شکمی دارند.
وی هشدار داد: شکم و چربی های اطراف 
آن کانونی برای ترشــح بیــش از 1000 

ماده ای است که می تواند خطرناک باشد.
 صادق با بیان اینکه وضعیت سلامت مردان 
اصفهانی درمقایسه با کشور نه خوب است 
نه بد اضافه کرد: مرگ و میــر مردان در 
همه گروه های سنی از سرطان ها، امراض 
قلبی و عروقی گرفته تــا حوادث و دیابت 

درمردان بیشتر از زنان است.
وی درایــن بــاره توضیــح داد: از ریــز 
فاکتورهای امراض یاد شــده، قند خون 
بالاست که در مردان اصفهانی بیش از زنان 
اصفهانی است. همچنین فشار خون بالا، 
شیوع کلســترول خون بالا، شیوع اضافه 

وزن و چاقی، مصرف دخانیات، کم تحرکی 
)فعالیت های ورزشی(، در مردان اصفهانی 

بیشتر از زنان دیده می شود.
این مقــام مســئول درمرکز بهداشــت 
اســتان با اعلام اینکه بیش از 50 درصد 
مردان اصفهان شــیوه زندگی مناســبی 
ندارند اظهار داشــت: مردان اصفهانی به 
نسبت زنان، میوه و سبزی و سالاد را هم 
بســیار کمتر مصرف می کننــد، معمولاً 
مصرف شــیرینی جات و چای، چربی ها، 
گوشت های قرمزشان بیشتر است و نهایتاً 
اینکه همه این عوامل باعث می شود تا غیر 
از سرطان پستان ابتلا به سایر سرطان ها 
و مرگ و میرشــان بیشــتر از زنان باشد 
کمااینکه مرگ ناشــی از حوادث نیز سه 

برابر بیش از زنان است.
سرپرست گروه سلامت خانواده جمعیت 
مرکز بهداشت استان به میزان مراجعات 
شــهروندان به پایگاه های سلامت اشاره 
کرد و گفت: دراصفهان از زمان شکل گیری 
پرونده الکترونیکی، تنها حدود 10 درصد 

ســالمندان مرد به پایگاه های بهداشتی 
مراجعه کرده انــد، به ایــن دلیل که هم 
شــرایط فیزیکیشــان اجازه نمی دهد از 
طرفی نیز وقتی مراجعه می کنند معمولاً 
به دلیل بیماریشان می آیند و از ما خدمات 
رایگان توانبخشــی می خواهند. از همین 
جهــت مراجعاتشــان کمتر می شــود؛ 
ضمن اینکه ساختار فیزیکی همه مراکز 
بهداشتی اصفهان هم مناسب سازی لازم 

را برای تردد سالمندان ندارد.
وی درایــن باره یــادآور شــد: در برنامه 
پایش سلامت مردان و تشــکیل پرونده 
الکترونیکشان اینگونه هدف گذاری شده 
که درسال اول یعنی سال 96، 30 درصد 
از مردان به مراکز بهداشتی مراجعه کنند 
و تا الان توانسته ایم به 25 درصد برسانیم، 
30 درصد در ســال دوم و 20 درصد هم 
درسال سوم، به عبارتی تا سال 1400 باید 
80 درصد مردان اصفهان پرونده سلامت 

الکترونیک داشته باشند.
راحله صــادق با بیــان اینکــه مراقبین 

بهداشــتی موظفند به ادارات و کارگاه ها 
مراجعه و پایش ســلامت مردان را انجام 
دهند اظهار داشــت: درحال حاضر تمام 
خدمات به صــورت الکترونیک و آنلاین 
اســت. به همیــن دلیل نمی تــوان ارائه 
خدمات را به صورت کارناوال درســطح 
شهر داشــته باشــیم. ضمن اینکه دیگر 
غربالگری ســلامت درگرفتن فشار خون 
خلاصه نمی شــود و به دریافت یک بسته 
کامل خدماتی و انجام چندین مشــاوره 
نیاز هســت. در این صــورت عملًا جمع 
کردن یک تیم کامل و انجام آن به صورت 
خیابانــی امکان پذیر نیســت. لذا توصیه 
می شــود مردان نیز هماننــد زنان برای 
ســنجش سلامتشان و تشــکیل پرونده 

الکترونیک به پایگاه های بهداشتی سطح 
شهر مراجعه کنند. وی اعلام کرد: درحال 
حاضر دویســت و نه هزار و هفتصد و 18 
سالمند مرد در سامانه الکترونیک استان 
به ثبت رسیده اســت. به طور کلی 10 و 
نیم درصد جمعیت استان اصفهان )450 
هزارنفر( را ســالمندان تشکیل می دهند 
که می تــوان گفت تعداد ســالمندان زن 
و مرد مســاوی اند. صادق با بیــان اینکه 
معمولامردان زمانی به سلامت خودشان 
توجه می کنند که کارد به استخوانشــان 
رســیده باشــد بیان داشــت: متاسفانه 
برخلاف آنچه که به نظر می آید مردان به 
شاخص های سلامتی خودشان خصوصاً 
برای پیشــگیری از بیماری هــا چندان 

اهمیت نمی دهند. چند شیفت کارکردن، 
مشغله های فراوان زندگی و شغلی ازطرفی 
نیز احساس شکســت ناپذیربودن وغرور 
مردانه شــان از جمله دلایل عدم توجه و 
مراجعه به مراکز بهداشتی و درمانی است.

سرپرست گروه سلامت خانواده جمعیت 
مرکز بهداشــت اصفهان درپایــان، روند 
جمعیــت اصفهــان را رو به ســالمندی 
دانست و اضافه کرد: اصفهان فعلًا جمعیت 
میانسالی دارد )عمدتاً بین 15 تا 60 سال(، 
اما طی 20 الی 25 سال آینده 25 درصد 
جمعیتش سالمند خواهد بود. درحقیقت 
ما جزو سه استان سالمند کشور هستیم. 
کاهش موالید و مهاجــرت از علل پدیده 

سالمندی اصفهان است.

سرپرست گروه سلامت خانواده جمعیت مرکزبهداشت هشدار داد: 

دریا وفایی / گروه اصفهان
daryavafaei2009@gmil.com

نسل فردا
 گروه اصفهان

نهم مارس 2006 برای نخستین بار در جهان یک روز به روز جهانی کلیه نامیده شد. از آن زمان 
تاکنون همه ساله سازمان جهانی بهداشت با طرح شعاری براهمیت هرچه بیشتر این بیماری تاکید 
دارد. »سلامت بانوان و کلیه« شعار امسال روز جهانی کلیه است که به همین مناسبت، تعدادی از 
مسئولان و دست اندرکاران امراض کلیوی در حوزه درمان و آموزش پزشکی استان گرد هم آمدند 
تا هریک به ارائه خدمات و فعالیت های انجام شده در این حیطه بپردازند. از شکل گیری اولین مرکز 
حمایتی از بیماران کلیوی یعنی خیریه درمانی حضرت اباالفضل گرفته تا ایجاد مرکز تحقیقات 
بیماری های کلیوی و مجاری ادراری و طرح های توسعه ای مراکز دیالیز و همودیالیز همه و همه 

از موضوعات عنوان شده دراین گردهمایی رسانه ای بود.
دکتر مژگان مرتضوی رئیس مرکز تحقیقات بیماری های کلیوی و مجاری ادرار دانشگاه علوم 
پزشکی اصفهان دراین نشست بیماری های کلیوی را از امراض خاموش خواند و گفت: هرچند 
دلیل شناخته شده قاطعی برای ابتلا به امراض کلیوی وجود ندارد، با این حال برآورد می شود 

آلودگی هوا و عوارض مصرف مسکن ها از دلایل بروز بیماری های کلیه باشد.
وی با بیان اینکه بیماری کلیه تا مرحله آخر پنهان است اضافه کرد: دیابتی ها و فشارخونی ها از 

جمله افرادی هستند که در معرض خطر ابتلا به امراض کلیوی قرار دارند.
وضعیت شیوع این بیماری از دیگر موضوعاتی بود که رئیس مرکز تحقیقات بیماری های کلیوی 
دانشگاه علوم پزشکی اصفهان درباره آن گفت: به دلیل عدم انجام غربالگری در این زمینه آماری 
نداریم، اما قرار است طرح تحقیقاتی با مشارکت خیریه درمانی اباالفضل و مرکز تحقیقات دانشگاه 

علوم پزشکی اصفهان از ابتدای سال آینده انجام شود.
مرتضوی در ادامه اعلام کرد: خوشبختانه دیگر در اصفهان بیمار نیازمند دیالیز که منتظر تخت 
خالی باشد، نداریم و اگر بیماری، نیازمند دیالیز باشد، در همان روز خدمات مورد نیازش را دریافت 
می کند. همچنین تعداد بیمار در صف انتظار پیوند هم به صفر رسیده، مگر در مواقعی که پیوند 
از مرگ مغزی است و باید تمامی شرایط اعم از گروه خونی و بیماری اولیه در نظر گرفته شود که 

برحسب شرایط، مدت انتظار یک ماه و گاه یک سال است.
وی درخصوص کمبود دارویی این بیماران نیز گفت: در برهه هایی که بعضا داروهای تخصصی 
نیاز است آن هم به صورت دو سه روزه وقفه ای ایجاد می شود؛ وگرنه در زمینه داروهای ایرانی هیچ 

کمبودی نداریم. بعضی از بیماران هم تاکید دارند که صرفا داروی خارجی مصرف کنند که برای 
تهیه آن نیز مشکلی نداریم.

رئیس مرکز تحقیقات بیماری های کلیوی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان از افزایش تخت دیالیز 
خبر داد و گفت: به زودی 120 تخت به ظرفیت تخت های دیالیز و همودیالیز اصفهان اضافه 

می شود.
وی افزود: 72 درصد دیالیز در مراکز دانشگاهی، 21 درصد در خیریه درمانی حضرت اباالفضل و 

7 درصد نیز درمراکز درمانی وابسته به ارگان ها انجام می شود.
  هیچ مرزی برای پذیرش بیماران نداریم

احمد دردشتی مدیرعامل انجمن خیریه درمانی حضرت اباالفضل )ع( نیز در این نشست با اشاره 
به تاریخچه شکل گیری این مرکز خیریه درمانی گفت: با شروع به کار خیریه درمانی حضرت 
اباالفضل سفره دلال بازی و کلاهبرداری های کلیه ای برچیده شد و طی حدود 28 سال فعالیت این 
انجمن 17 هزار پرونده نرم افزاری بیماران کلیوی تشکیل شده و 565 بیمار دیالیزی وجود دارد.

وی اضافه کرد: سالانه بین 130 تا 180 پیوند کلیه نیز از سوی این انجمن خیریه درمانی انجام 
می شود که 46 درصد از مرگ مغزی و مابقی از افراد زنده است.

در نشست خبری روز جهانی کلیه در اصفهان عنوان شد:

کسی در اصفهان منتظر پیوند کلیه نیست

دلیل تصادف در دانشگاه اصفهان سرعت غیرمجاز بودپرواز بر فراز تاریخ ممنوع شد

معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری استان اصفهان گفت: کنده شدن و ریزش تکه هایی 
از کاشی های مسجد موضوع جدیدی نیست و از قبل هم این 
اتفاق افتاده بود.ناصر طاهری در خصوص ریزش تکه هایی از 
کاشی های مسجد امام اصفهان اظهار کرد: کنده شدن و ریزش 
تکه هایی از کاشی های مسجد موضوع جدیدی نیست و از قبل 
هم این اتفاق افتاده بود، مسجد پر از کاشی هایی است که در 
سقف و دیواره ها کار شده است که پس از گذشت چند سال 

به مرور از چسبندگی مصالح آن کاسته می شود و باعث ریزش 
آن ها می شود.

وی افزود: برای جلوگیــری از این اتفاق از پــرواز بالگردها بر 
فراز این مکان به منظور پوشــش خبری مراسمات مختلف 
جلوگیری شده، همچنین با انتقال نماز جمعه به مصلی از تأثیر 
سیستم های صوتی کاسته شده است؛ همچنین پیمانکاری 
 در مســجد امام داریم تا به صورت مرتب این مکان بررســی

 شود.

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی شهرستان اصفهان گفت: 
یکی از دانشجویان دانشــگاه علوم پزشکی اصفهان در اثر 
برخورد با تیر چراغ برق یکی از خیابان های داخل دانشگاه 
اصفهان دچار سانحه شد. ابوالقاسم چلمقانی در خصوص 
تصادف در دانشــگاه اصفهان اظهار کرد: خودروی یکی از 
دانشجویان دانشگاه علوم پزشکی اصفهان در اثر برخورد با 
تیر چراغ برق یکی از خیابان های داخل دانشگاه اصفهان دچار 
سانحه شد. کیانوش جهانپور مدیر روابط عمومی دانشگاه 

علوم پزشکی اصفهان در همین خصوص اظهار کرد: در این 
سانحه 2 دانشجو مصدوم شدند که یکی از آنان در کما به سر 
می برد و یکی دیگر از آن ها تحت مراقبت است. این حادثه در 
مقابل پردیس دانشگاه اصفهان رخ داده و مدیریت ترافیک 
پردیس دانشگاه اصفهان نیز برعهده مدیریت امور عمومی این 
دانشگاه است. به گزارش فارس، علیرضا عبد یزدان به تازگی 
به عنوان دبیر جدید تشــکل انجمن اسلامی دانشجویان 

دانشگاه علوم پزشکی اصفهان انتخاب شده است.

شنیده ها حاکی از آن است که علیرضا 
عبد یزدان فعال دانشــجویی و دبیر 
تشکل انجمن اســلامی دانشجویان 
دانشگاه علوم پزشکی اصفهان راننده 
خودرو مذکور بوده و به گفته نزدیکان 
او حال عمومی این دانشــجو مساعد 
نیست و درجه هوشیاری او به سطح 

پایینی رسیده است. 
فارس 

اســتاندار اصفهان خواستار پیگیری 
برقراری پرواز مســتقیم اصفهان با 
حداقل 3 شهر بزرگ اروپایی، یکی از 
شهرهای کشورهای آسیایی از جمله 
خواهرخوانده ها و یکی از شــهرهای 

کشورهای آسیای میانه شد. 
 نسل فردا

خبر ویژه
نایب رئیس اتحادیه آرایشگران زنانه:

اخذ مجوزات کسب وکار در مناطق محروم تسهیل شود
فاطمه نوری / گروه اصفهان: نایب رئیس اتحادیه آرایشگران زنانه اصفهان گفت: 

مجوزات کسب وکار برای زنان آرایشگر سرپرست خانوار باید تسهیل شود.
اکرم محسنی در ادامه اظهار کرد: آرایشگاه های زنانه و فعالان این عرصه با مشکلات 
متعددی دست و پنجه نرم می کنند و تلاش ما در اتحادیه آسان کردن فعالیت قانونی 

در عرصه آرایشگری است.
وی افزود: در این راستا جلساتی با مدیران فنی و حرفه ای استان اصفهان داشته ایم و 

مشکلات مرتبط با آموزشگاه داران و آرایشگران را مطرح کرده ایم.
نایب رئیس اتحادیه آرایشگران زنانه اصفهان گفت: در این جلسه به تفاهم رسیدیم که ارائه 

خدمات در آموزشگاه ها و همچنین ارائه آموزش در آرایشگاه ها ممنوع شود.
 وی با بیان اینکه آموزشگاه داران و آرایشگران روبه روی هم نیستند، تصریح کرد: تلاش 
شد که هر دو قشر در حیطه وظایف خود فعالیت کنند تا تداخلی در این دو زمینه انجام 
نشود. وی از بازخورد مثبت این تفاهم خبر داد و افزود: اتحادیه اسامی آموزشگاه هایی که 
در زمینه ارائه خدمات آرایشگری فعالیت می کنند را به اداره کل فنی و حرفه ای اعلام 

کرده است.
    مناطق محروم ویژه دیده شوند

نائب رئیس اتحادیه آرایشگران زنانه اصفهان با اشاره به اینکه بسیاری از زنان آرایشگر 
نان آور خانواده یا سرپرست خانوار هستند، اظهار کرد: بسیاری از این زنان برای مراقبت از 
فرزندان خود باید به محل زندگی نزدیک باشند و بعضا مکان های متناسب با قوانین برای 
فعالیت خود پیدا نمی کنند. وی ادامه داد: با اداره بهداشت در این رابطه رایزنی و گفت 

وگو کردیم تا شرایط برای فعالیت بانوان آرایشگر در مناطق محروم شهر آسان تر شود.
محسنی ادامه داد: ما پیشنهاد دادیم محدودیت فضای فیزیکی برای فعالین در این بخش 
سختگیرانه نباشد تا افراد در چارچوب قانون و با اخذ پروانه کسب قادر به فعالیت باشند.

وی تصریح کرد: از اداره بهداشت درخواســت کردیم همچون آرایشگاه های مردانه 
محدودیت صندلی برای این مناطق اعمال شود؛ یعنی آرایشگاه هایی که نمی توانند فضای 
تعیین شده متراژی را تأمین کنند برای ارائه خدمات آرایشگری محدودیت داشته باشند.

نایب رئیس اتحادیه آرایشگران زنانه اصفهان خاطرنشان کرد: این کار باعث افزایش 
گستره چتر حمایتی قانون در اصفهان خواهد شد و اقدامی در راستای سالم سازی جامعه 

و نظارت بیشتر مراجع قانونی است.
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مدیر اجرایی کارخانه پلی اکریل اصفهان : 
خط دوم تولید اکریلیک کارخانه پلی اکریل 

اصفهان راه اندازی شد
مدیر اجرایی کارخانه پلی اکریل اصفهان از راه اندازی خط دوم 
)B( تولید الیاف اکریلیک این کارخانــه با ظرفیت اولیه و ورود 

300 تنُ ماده اولیه اکریلو نیتریل )AN( خبر داد.
الیاف اکریلیــک یکی از تولیدهــای منحصر به فــرد کارخانه 

پلی اکریل اصفهان اســت که ماده اولیه خــط تولید آن، اکریلو 
نیتریل )AN( است.این خط تولید در بیش از یک سال گذشته 
به دلیل مشــکلات پیش آمده برای این واحد صنعتی، متوقف 
شده بود.محسن رجایی در گفت وگو با ایرنا افزود: باتوجه به ورود 
محموله 2 هزار تنُی اکریلو نیتریل تا چند روز آینده به کارخانه، 
ظرفیت تولید اکریلیک افزایش خواهد یافت.وی با اشاره به اینکه 
محموله خریداری شــده اکریلو نیتریل از خارج کشور در تاریخ 
28 بهمن امسال به بنادر جنوبی کشور رسیده است، ادامه داد: 

مراحل مربوط به ترخیص و گمرکی این محموله انجام شــده و 
انتقال آن از جنوب کشــور به اصفهان در حال انجام است.مدیر 
اجرایی کارخانه پلی اکریل اصفهان با بیان اینکه بخش تولیدی 
اکریلیک پلی اکریل دارای 2 خط تولید یک )A( و دو )B( است، 
خاطرنشــان کرد: با ورود محموله 2 هزار تنُی به کارخانه، خط 
یک این بخش تولیدی نیز راه اندازی خواهد شد.رجایی با اشاره 
به اینکه در حال رایزنی برای گشایش اعتبار )LC( جهت خرید 
محموله های بعدی اکریلو نیتریل هستیم، گفت: تا یک ماه آینده 

ظرفیت تولید الیاف اکریلیک کارخانه افزایش خواهد یافت و به 
مرور زمان تعداد بیشــتری از کارگران این بخش مشغول به کار 
خواهند شــد.مدیر اجرایی کارخانه پلی اکریل اصفهان با اشاره 
به اقدامات موثر انجام شــده برای تامین مواد اولیه پارازایلن و 
گلایکول جهت خطوط تولید پلی استر، افزود: بر اساس رایزنی 
انجام شده با پتروشیمی شازند، نخستین محموله گلایکول به 
میزان یک هزار تن تامین شد و برای تامین ماده اولیه پارازایلن از 

پتروشیمی اصفهان مشکلی وجود ندارد. 

 


